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Herman Brinkman vindt het bijzonder om 
weer terug te keren naar de UvA, waar hij 
eerder studeerde en promoveerde. Na een 
afgebroken studie Vertaalkunde had hij al snel 
een baan, maar zijn vrouw stimuleerde hem 
weer in de collegebanken plaats te nemen. 
De studie Nederlandse taal- en letterkunde 
wakkerde zijn wetenschappelijke interesse en 
ambitie aan. ‘Het voelde als een laatste kans. 
Het was nu of nooit.’ Hij was een serieuze 
student. Zijn voorliefde voor historische 
letterkunde ontstond al in het eerste jaar. Dat 
kan niet gezegd worden van zijn interesse in de 
periode waarin hij zich later zou specialiseren: 
‘Niemand komt binnen voor de middeleeuwen.’ 

Een werkcollege van Herman Pleij in zijn 
derde jaar bracht hem bij de middeleeuwen. 
‘Het was echt fantastisch. Zijn aanpak was 
geweldig. Omdat er veel studenten waren, 
konden er grote thema’s worden aangesneden. 

We bogen ons over een verzamelhandschrift 
en daar wilde hij alle aspecten van bestuderen. 
Pleij wilde aantonen dat er een middeleeuwse 
stedelijke literatuur bestond in de Nederlan-
den, in tegenstelling tot het overheersende 
beeld dat de literatuur uit die tijd uitsluitend 
op de adel was gericht. Hij zag in dat 
handschrift allerlei manieren om dit beeld te 
nuanceren. Hier werd ik door gefascineerd.’
Hoewel zijn studie voorspoedig verliep, was 
het voor Brinkman toch niet mogelijk een 
positie aan de UvA te verwerven. ‘Neerlan-
distiek was sterk gegroeid, en had de grens 
van de groei bereikt toen ik was afgestudeerd. 
Om in het vak te blijven, ging ik naar de 
lerarenopleiding.’ Brinkman was de eerste en 
op dat moment enige student Nederlands die 
zijn onderwijsbevoegdheid behaalde aan het 
net opgerichte ILO ‘toen nog een zoldertje’.

Herman Brinkman (1958) is sinds 1 april hoogleraar Tekstoverlevering en teksteditie, in het 
bijzonder van de middeleeuwen. Deze leerstoel is ingesteld door het Huygens Instituut, waar 
Brinkman als onderzoeker sinds 1995 aan verbonden is. Hij combineert het editeren van teksten 
met onderzoek naar de historische context ervan. Naast deze meer traditionele benadering maakt 
hij gebruik van de meest moderne middelen en methoden van de digital humanities.

Editeren uit liefde en rusteloosheid

Interview met Herman Brinkman, sinds 1 april hoogleraar Tekstoverlevering en 
teksteditie, in het bijzonder van de middeleeuwen. 
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Nieuwe inzichten in oude teksten 
Docent Nederlands bleef Brinkman maar 

kort, omdat zijn OIO-aanvraag succesvol bleek. 
Hij kon nu verder gaan met zijn onderzoek 
naar een handschrift dat al in het college van 
Herman Pleij zijdelings ter sprake was 
gekomen. Dit resulteerde in zijn proefschrift 
Dichten uit liefde. Literatuur in Leiden aan 
het einde van de Middeleeuwen (1997): ‘Dat 
is eigenlijk een zeer sentimentele titel. Op 
Valentijnsdag lag mijn boek zelfs in een 
etalage. De literaire correspondentie tussen 
twee mannen staat centraal, die aan elkaar 
schrijven: uit liefde voor elkaar. Deze liefde 
moet worden begrepen als genegenheid. Verder 
verklaart de naam van de Leidse rederijkers-
kamer ‘Liefde is het fundament’ de titel.’ 

Stedelijke literatuur fascineerde Brinkman, 
mede door zijn contact met Herman Pleij. 
‘Maar mijn manier van werken is heel anders. 
Ik ga meer brongeoriënteerd te werk, en stap 
dan ook sneller de archieven in. Ik wil teksten 
graag contextualiseren en in een specifiek 
historisch verband plaatsen. Herman denkt 
vanuit grote cultuurhistorische thema’s. Via 
verschillende wegen zijn we zo bezig met 
dezelfde perioden.’ Volgens Brinkman is hun 
onderzoek in hoge mate complementair. ‘Ik 

ben dat ene handschrift gaan uitwerken. Er was 
weinig over bekend en er waren slechts een paar 
gedichten uit gepubliceerd. Ik vond allerlei 
onuitgegeven teksten, die het handschrift 
plaatsen in het stedelijke milieu van Leiden en 
kon het koppelen aan bepaalde mensen in dat 
milieu. Hierdoor kregen de teksten veel meer 
lading en diepte. En dat op een manier die, 
zoals mij altijd was voorgehouden, voor de 
middeleeuwen onmogelijk was, omdat we 
alleen maar over contextloos overgeleverde 
teksten uit die periode zouden beschikken.’

Het onderzoek naar middeleeuwse teksten 
is flexibel. ‘Je kunt er alle kanten mee op. Ik 
zoek de historische belevingswereld, bij het 
interpreteren van teksten is dat constructief. 
Het wordt dan mogelijk nieuwe betekenis-
lagen te onderscheiden. Ik heb bij de voorbe- 
reiding van een nieuwe editie van het 

Gruuthuse-handschrift bijvoorbeeld net in 
het stadsarchief van Brugge nieuwe informatie 
gevonden, die weer een ander licht op dit 
handschrift werpt.’ 

Er is dus niet alleen nog veel onontgonnen 
materiaal, er kunnen ook nog nieuwe 
inzichten ontstaan door contextualisering. 
Zeker de combinatie van nieuw archiefonder-
zoek met een contextuele benadering is 
volgens Brinkman vruchtbaar. Voor historici 
is dit een relatief traditionele aanpak. Hij wil 
deze traditie in ere houden, maar gezien het 
literaire karakter van zijn bronnenmateriaal 
hanteert hij een ander perspectief. ‘De 
bronnen waar ik mee werk zijn vaak wel 
ontsloten door historici, maar dan in 
bijvoorbeeld sociaal-economische zin. Ik 
bestudeer juist personen en milieus.’ 

Nationaal erfgoed in internationale context
Het bestuderen van de teksten in hun 

historische setting is van groot belang. ‘Pleij 
heeft mij ervan doordrongen dat we een 
grootschalig erfgoed hebben, waar veel 
mensen weinig of niets van weten. En er is 
nog veel meer waar we heel weinig over 
weten. Er liggen elementaire vragen als waar 
en wanneer een tekst is geschreven, in welke 

‘De oorspronkelijke 

tekst is een 

fantoom.’

 Spanningsveld tussen 

autonomie en 

externe gegevens
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historische context deze moet worden 
geplaatst en hoe deze moet worden gelezen. 
Zulke vragen maken mij rusteloos. Hopelijk 
kunnen ze ook voor studenten een perma-
nente bron van inspiratie vormen.’

De bestudering van zowel individuele 
teksten als hun historische context leidt tot 
een beter begrip van beide. Brinkman noemt 
als voorbeeld de Tweede minneallegorie uit 
het Gruuthuse-handschrift. ‘Er wordt een 
proces voor de vierschaar van Venus 
beschreven waarin een minnaar zijn belagers 
Twijfel en Jaloezie wil aanklagen. Deze 
allegorische weergave van een rechtszaak 
blijkt bij nadere bestudering echter ook een 
hoog realiteitsgehalte te bezitten. Recentelijk 
heb ik ontdekt dat de mogelijke dichter, Jan 
van Hulst, twee functies heeft bekleed in de 
rechtbank. Deze tekst heeft waarschijnlijk 
gecirculeerd onder mensen die de rechtsprak-
tijk kenden, en die deze alledaagse werkelijk-
heid op een hoger niveau brachten door deze 
te allegoriseren en hun liefdesperikelen in 
vergelijkbare termen te vatten. Het is 
natuurlijk noodzakelijk om de tekst als 
voorbeeld van het internationale genre van de 
liefdesallegorie te bestuderen, maar deze 
kennis van de specifieke historische context 
voegt een extra dimensie toe aan ons begrip 
van het functioneren ervan. Sommige 
literatuurbeschouwers vinden nog dat 
literatuur autonoom moet worden behandeld, 
en dat een interpretatie louter uit de tekst zelf 
en uit de genreconventies moet worden 
gehaald. Maar juist het spanningsveld tussen 
de autonomie en zulke externe gegevens moet 
worden opgezocht, omdat die vruchtbare 
resultaten geeft.’

Ook begrip van de internationale context 
is van groot belang bij het interpreteren van 
teksten. ‘Allegorieën worden op andere 
plaatsen en in andere tijden heel anders 
vormgegeven. Juist die verschillen zijn 
interessant. Je ontkomt dus niet aan het 
bedrijven van vergelijkende literatuurweten-
schap. Het is noodzakelijk om over bepaalde 
grenzen te kijken, zeker omdat die toen vaak 
nog niet bestonden.’ Het onderzoek van 
Brinkman heeft dan ook een duidelijk 
internationale oriëntatie. Veel van zijn 
internationale contacten zitten in Vlaanderen, 
waar de Middelnederlandse literatuur op een 
hoog niveau wordt bestudeerd.

Brinkman is bestuurslid van de European 
Society for Textual Scholarship. ‘Deze 
organisatie is primair gericht op onderzoek 
naar textualiteit, en heeft dus een bredere 
focus dan alleen de editiewetenschap. Naast 
de vraag ‘hoe geef ik teksten weer in een 

uitgave’, staan bijvoorbeeld ook problemen 
bij de bestudering van verschillende 
verschijningsvormen van teksten centraal.’ 
Hij benadrukt het bestaan van deze pluri-
formiteit aan versies van een tekst. ‘De oor- 
spronkelijke tekst is een fantoom. Er bestaan 
vaak voorstadia, bewerkingsfasen, en een al 
dan niet geautoriseerde versie, en daarna volgt 
een doorgaand proces van tekstoverlevering, 
waarbij dikwijls corruptie en conflatie een rol 
spelen. Teksten worden op allerlei manieren 
gepresenteerd, die verschillen per periode en 
per context en van geval tot geval.’

Het is van cruciaal belang hier rekenschap 
van af te leggen. ‘Heel vaak ontbreekt het 
bewustzijn bij mensen met welke tekst ze nou 
eigenlijk te maken hebben. Er wordt heel 
gemakkelijk naar de Bijbel verwezen, maar dé 
Bijbel bestaat niet! Er zijn allerlei versies en 
vertalingen. We moeten spreken over een tekst 
in een bepaalde context, in een bepaalde 
overleveringssituatie, en het functioneren van 
zo’n tekst op een specifiek moment. Als je 
een tekst los van zijn specifieke overleverings-
context bestudeert, dan dreigt vermenging 
met eigentijdse vooronderstellingen. Zonder 
de wens de oorspronkelijke tekst te recon-
strueren zijn er al vragen genoeg om te 
beantwoorden.’

Verzamelhandschriften
Een verzamelhandschrift biedt speciale 

mogelijkheden tot contextualisering, aangezien 
er meerdere teksten samen in één boekband 
zitten. De samenhang is vaak onduidelijk. 
Wie selecteerde de teksten en op grond 
waarvan? Brinkman bestudeert veel 
verzamelhandschriften, zoals de tekstverza-
meling-Van Hulthem. ‘In veel van dergelijke 
handschriften zitten teksten waarvan niet 
duidelijk is wat ze nu met elkaar te maken 
hebben. Het onderzoek ernaar kan je 
historisch vormgeven, maar je kunt ook de 
onderlinge tekstverbanden nader onder de 
loep nemen. Zo lijken in het handschrift-Van 
Hulthem alle bladzijden op elkaar, en het is 
heel consequent afgeschreven. Kleine 
verschillen in de manier waarop die teksten 
zijn afgeschreven maken het dan weer 
mogelijk om onderliggende clusters of 
deelverzamelingen te onderscheiden, die 
kunnen wijzen op een gezamenlijke herkomst 
of misschien zelfs een gedeeld auteurschap.’

Er kan nog veel onderzoek worden 
verricht naar verzamelhandschriften. Een 
veelbelovende aanpak is de bestudering van 
grote tekstverzamelingen met inzichten en 
methodes ontleend aan de digital humanities. 
‘Het doel is om computerbestanden zo te 
bevragen dat er patronen duidelijk worden. 
Met dergelijk onderzoek worden veel 
resultaten geboekt, bijvoorbeeld bij het 
toeschrijven van anonieme teksten uit de 
zeventiende eeuw aan een vermoedelijke 
auteur. Voor de middeleeuwen is dit nog te 
weinig gedaan. Specifiek voor deze periode is 
het van groot belang om te kunnen abstraheren 
van spellingvariatie. Ik werk samen met andere 
wetenschappers aan het ontwerpen van 
geautomatiseerde software hiervoor.’

Dit gebruik van digitaliseringstechnieken 
is exemplarisch voor het belang van hulp-
wetenschappen voor de mediëvistiek, waar- 
onder paleografie en codicologie. Samenwer-
king met specialisten op andere terreinen is 
dan ook noodzakelijk. ‘Een sterk punt van 
het Huygens Instituut is dat het structureel 
een tehuis biedt voor onderzoekers met 
verschillende achtergronden en met contacten 
aan verschillende universiteiten om zo 
gezamenlijk de Nederlandse cultuur vanuit 
uiteenlopende perspectieven te bestuderen. 
Een voorbeeld van deze verregaande samen- 
werking is de mogelijkheid om op afstand 
met verschillende onderzoekers aan dezelfde 
editie te werken met behulp van het speciaal 
door het Huygens Instituut ontwikkelde 
wiki-achtige computerprogramma: e-Laborate.’

Dergelijke samenwerking streeft 
Brinkman ook na aan de UvA, zij het met een 
kanttekening. ‘Als hoogleraar zie ik het als 
mijn belangrijkste taak om de medioneerlan-
distiek een impuls te geven. En de mediëvis-
tiek mag dan wel vooral tot bloei zijn 
gekomen door de samenwerking met andere 
disciplines, toch is het belangrijk je identiteit 
als neerlandicus niet te verliezen. Het is 
wenselijk en noodzakelijk om elkaar te 
ondersteunen, maar ik wil uiteindelijk wel 
mijn eigen vragen beantwoorden.’ 

Jan Rotmans

 Oude teksten en 

nieuwe technieken
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Onderwijs

Talentenbeurs voor studenten FGw
Binnen het Huygens Scholarship 

Programme (HSP) van het ministerie van 
OCenW biedt het HSP Talentenprogramma 
aan Nederlandse studenten de mogelijkheid 
om internationale studie- en/of onderzoeks-
ervaring op te doen. Het HSP Talentenpro-
gramma is bestemd voor excellente studenten 
die tijdens of na hun studie in Nederland 
minimaal 6 en maximaal 24 maanden in het 
buitenland willen studeren op bachelor- (laat-
ste fase) of masterniveau. Voor deze beurs zijn 
de criteria wetenschappelijk van aard.

NWO heeft aan twaalf laatstejaars 
studenten en recent afgestudeerden van de 
Universiteit van Amsterdam deze zogeheten 
Toptalent-subsidie toegekend (vorig jaar 
waren dat er acht).

Van de twaalf UvA-studenten die een 
Toptalentsubsidie kregen, zijn er vijf studenten 
van de FGw: Loes Bogers (Media en cultuur), 
Jonathan Oudendijk (Italiaanse taal en cultuur), 
Erika Spreij (Literatuurwetenschap), Poyan 
Tamimi Arab (Wijsbegeerte) en Suzanne 
Zijlstra (Geschiedenis).

Deze vijf getalenteerde FGw-studenten 
vervolgen hun wetenschappelijke opleiding 
elders. Daarnaast zijn er drie buitenlandse 
studenten die een beurs kregen om bij de FGw 
hun wetenschappelijke opleiding te vervolgen.

Zes FGw-studenten voor beurs 
VSBfonds

Met een beurs van het VSBfonds kunnen 
studenten na afronding van hun masteroplei-
ding aan een Nederlandse universiteit een 
studie in het buitenland volgen of onderzoek 
doen. Voor deze beurs uit het particuliere 
VSBfonds zijn de criteria ook maatschappelijk.

De aanvullende studie dient minimaal drie 
en maximaal vierentwintig aaneengesloten 
maanden te duren. De studie of het onder-
zoek moeten aanvullend zijn op het 
curriculum van de Nederlandse opleiding en 
mogen daar geen onderdeel van uitmaken. 

Voor 2009 heeft de UvA in totaal 22 aan- 
vragen voorgedragen bij het VSBfonds (in 
2008: 17 voordrachten). Zeven aanvragen 
waren afkomstig van FGw-studenten (in 
2008: drie aanvragen). De beurs werd 
toegekend aan Demelza Kooij (Wijsbegeerte), 
Hasse de Graaff (Geschiedenis), Guido van 
Meersbergen (Geschiedenis), Rozemund 
Uljée (Wijsbegeerte), Lucy van de Wiel 
(Cultural Analysis) en Suzanne Zijlstra 
(Geschiedenis).

Twaalf medewerkers krijgen 
Basiskwalificatie Onderwijs 

Op 10 juni werd tijdens het juryberaad 
voor de facultaire onderwijsprijs de Basis-
kwalificatie Onderwijs (BKO) uitgereikt.

Twaalf medewerkers ontvingen uit handen 
van decaan José van Dijck de BKO: Maaike 
van Berkel (Middeleeuwse geschiedenis), 
Marieke Bloembergen (Nieuwste geschiedenis), 
Mario Damen (Middeleeuwse geschiedenis), 
Rudolph Glitz (Engelse letterkunde), Emiel 
Martens (Media en cultuur), Toni Mazel 
(Media en cultuur), Hester Morssink (Media 
en cultuur), Hanneke Ronnes (Cultuurge-
schiedenis van Europa), Antonio Sánchez 
Jiménez (Spaanse letterkunde), Jouke Turpijn 
(Nederlandse geschiedenis), Marijke de Valck 
(Media en cultuur) en Peter-Wim Zuidhof 
(Moderne Europese geschiedenis).

De BKO is ingesteld om ervoor te zorgen 
dat docenten voldoen aan de eisen die de UvA 
aan haar medewerkers stelt wat betreft 
onderwijs. In het op maat gemaakte 
trainingstraject leren docenten hoe ze hun 
inhoudelijke vakkennis en vaardigheden 
kunnen inzetten bij het ontwerpen en 
uitvoeren van onderwijs, bij het begeleiden 
van studenten en bij het ontwikkelen en 
organiseren van onderwijs in samenwerking 
met collega’s. In de praktijk behalen 
medewerkers de BKO binnen een jaar tot 
anderhalf jaar.

Dit jaar hopen nog eens zestig medewer-
kers van FGw hun BKO-traject af te ronden. 
In 2008 is aan 23 medewerkers van de FGw 
het BKO-certificaat uitgereikt.

Pilot: studenten helpen studenten 
met schrijfproblemen

Studenten die moeite hebben met het schrij- 
ven van werkstukken kunnen sinds afgelopen 
semester terecht bij studentmentoren. Ervaren 
medestudenten helpen in individuele gesprek- 
ken de studenten met hun schrijfproblemen. 
Het blijkt een succesvol project, dat vervolgd 
kan worden als de financiering rond komt. 

De problemen en achtergronden van de 
studenten zijn erg verschillend. ‘De een heeft 
grote moeite met de taal, de ander met de 
structuur,’ zegt Sophie Velthuizen (Taal en 

communicatie). ‘Wat zij gemeen hebben, is 
dat zij erg onzeker zijn over hun teksten.’ 
Laura Palthe (Media en communicatie): 
‘Informeel overleg met een soortgenoot blijkt 
zinvol omdat de studenten zich daarin meer 
op hun gemak voelen.’

‘De resultaten van de ondersteuning lijken 
veelbelovend. Een van de studenten haalde 
een zeven voor een werkstuk, na een eerdere 
zware onvoldoende,’ aldus Kristel van 
Teeffelen (Geschiedenis). 

Door een subsidie van het ECHO-fonds 
(Expertisecentrum voor diversiteitsbeleid), 
krijgen de mentoren een vergoeding voor hun 
begeleiding. Aankomend semester zullen zij 
nog een aantal uur begeleiding geven.

Voorafgaande aan het project gaf het 
INTT een training. 

Meer informatie: r.t.debakker@uva.nl 

De Bibliotheek

Naar een nieuw bibliotheek- 
systeem!

Het aantal uitleningen en catalogusraad-
plegingen duikt naar beneden en ook de 
downloads van elektronische artikelen lopen 
drastisch terug. Het zomerreces is bij uitstek 
geschikt voor de noodzakelijke verbouwingen, 
verhuizingen en ander groot onderhoud. Dit 
jaar gaat niet de bibliotheek zelf op de schop, 
maar het bibliotheeksysteem. Na vijftien jaar 
wordt er afscheid genomen van het lokale 
bibliotheeksysteem van Pica (tegenwoordig 
OCLC) en stappen we over naar Aleph van 
leverancier Ex Libris, die we ook al kennen 
van de Digitale Bibliotheek en de UvA-linker.

De voorbereidingen voor deze overgang 
begonnen in het najaar van 2008 (zie 
Nieuwsbrief 114, december 2008) en medio 
augustus zullen ruim vier miljoen geconver-
teerde records in Aleph ingelezen worden, 
waarna het nieuwe systeem in gebruik 
genomen kan worden. De komende weken 
zal al het bibliotheekpersoneel van de UvA 
(en van de HvA, want die maken deze overstap 
tegelijkertijd) getraind worden in het gebruik 
van het nieuwe systeem.

Tot augustus merken de gebruikers nog 
niet zo heel erg veel van de veranderingen. 
n  De komende weken is het niet mogelijk 

nieuwe boeken aan te schaffen. Dat is 
natuurlijk vervelend, maar voor materiaal 
dat echt direct beschikbaar dient te zijn, 
zijn er uiteraard voorzieningen getroffen 
waarover contact kan worden opgenomen 
met de vakreferent.
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n  Op 6 augustus wordt het gehele biblio-
theeksysteem stilgelegd. Gedurende één 
week is het dan niet mogelijk boeken op te 
vragen uit het magazijn, uit te lenen of te 
retourneren. 
Na die week is het nieuwe systeem 

beschikbaar en kan iedereen van de nieuwe 
publiekscatalogus gebruik maken. Dat is dan 
één catalogus geworden voor het gehele bezit 
van de UvA; de aparte catalogi voor scripties 
en museale objecten zullen verdwijnen. De 
nieuwe catalogus biedt de mogelijkheid om te 
filteren op dergelijke vormaspecten en op taal 
van publicatie en/of bibliotheeklocatie.

Iedereen die al eerder een blik op de 
nieuwe catalogus wil werpen, kan contact 
opnemen met Alice Doek van de UB 
(a.a.doek@uva.nl), die het tijdelijke webadres 
van de nieuwe catalogus kan toesturen. 
Gebruikers van de universiteitsbibliotheken 
in Utrecht en Leiden zal de overeenkomsten 
met de catalogi aldaar opvallen. Daar wordt al 
enige jaren gebruik gemaakt van hetzelfde 
bibliotheeksysteem Aleph waarop nu ook de 
Amsterdamse UB gaat overstappen.

Zomeropenstelling bibliotheken 
FGw

In de zomermaanden hebben de vier 
bibliotheken van de FGw van 6 juli tot en met 
16 augustus afwijkende openingstijden. 
n  De Universiteitsbibliotheek aan het Singel, 

inclusief de daar gehuisveste GW-collecties, 
en de bibliotheek van het PC Hoofthuis 
zijn op werkdagen geopend van 09.30 tot 
17.00 uur. 

n  De bibliotheek in het Bungehuis is op 
maandag van 13.00 tot 17.00 uur geopend; 
op dinsdag, woensdag en donderdag van 
10.00-16.00 uur en op vrijdag van 
10.00-14.00 uur. 

n  De bibliotheek van het Kunsthistorisch 
Instituut is van maandag tot en met vrijdag 
geopend van 11.00-15.00 uur.
Zie voor actuele informatie:  

www.uba.uva.nl/gw

Van 6 augustus tot en met 13 augustus is het 
onmogelijk om publicaties uit het magazijn 
aan te vragen, te lenen of te retourneren.

Nieuws

3 september: Facultaire opening 
academisch jaar 2009/2010

Op donderdag 3 september zijn alle 
medewerkers van de faculteit van harte 
welkom in De Rode Hoed om de feestelijke 
opening van het nieuwe academische jaar bij 
te wonen. Het thema van dit jaar is: Geld in 
de geesteswetenschappen.

Wat kunnen we van geesteswetenschap-
pers leren over de rol die geld vroeger speelde 
in de samenleving? En welke rol speelt het 
nu? De sprekers belichten het thema vanuit 
hun eigen vakgebied. Zo bespreken zij 
ondermeer cultuurhistorische aspecten van de 
financiële markt en bepleiten ze de noodzaak 
van ethiek in tijden van financiële crisis. Hoe 
belangrijk was bijvoorbeeld een goede 
vertrouwensbasis in de economie ten tijde van 
de VOC en welke parallellen kunnen we 
trekken met de tegenwoordige financiële markt?
n  Ontvangst met koffie en thee (15.30 uur)
n  Opening door José van Dijck, decaan 

(16.00 uur)
n  Geld in de geesteswetenschappen (vier 

lezingen):
 -  De zoektocht naar wederzijds vertrouwen: 

een constante in de financiële geschiedenis, 
Lodewijk Petram (promovendus 
Economische en sociale geschiedenis)

 -  Geld, Gokken en Geloof: over de culturele 
geschiedenis van financiële markten, 
Marieke de Goede (universitair hoofd- 
docent Moderne Europese geschiedenis) 

 -  Geesteswetenschappen duur betaald? 
Wouter de Kruijff (hoofd Planning en 
Controle, FGw)

 -  Over Geld en Moraal, Beate Roessler 
(hoogleraar Ethiek)

n  Groepsfoto en borrel (17.10 uur)
n  Buffet met muziek (17.30 uur)

Medewerkers van de faculteit ontvangen 
een uitnodiging per post.  
Voor het buffet is aanmelden noodzakelijk. 
Dit kan (tot uiterlijk 19 augustus) via  
www.medewerker.uva.nl/fgw-jaaropening. 
Locatie: De Rode Hoed, Keizersgracht 102

Contact: nieuws-fgw@uva.nl

Tip 3: Zomeropruiming: opschonen 
oude data

In samenwerking met het IC is een aantal 
tips bedacht om onnodig gebruik van schijf- 
ruimte terug te dringen en de kosten ervan te 
verlagen. In de voorgaande nieuwsbrieven 
stonden de eerste twee tips. De eerste tip ging 
over het regelmatig legen van de prullenmand, 
die de zogeheten performance van een pc 

beïnvloedt. De tweede tip betreft een efficiënte 
opslag van muziekbestanden en films. De 
derde tip betreft de opslag van andere data. 

Jaarlijks betaalt de FGw ongeveer 80.000 
euro aan opslagkosten. Meer dan de helft van de 
data op de verschillende schijven is de laatste 
twee jaar niet meer benaderd. Veel bestanden 
waren bedoeld voor eenmalig gebruik of zijn 
achterhaald door recentere versies.

Zomeropruiming ofwel het opschonen 
van oude data is dus in het belang van de 
faculteit. Opruiming op een gedeelde schijf 
vraagt soms overleg, maar een persoonlijke 
schijf kan op elk moment worden opgeschoond.

Actie:
1.  klik met de rechtermuisknop op bijvoor-

beeld uw persoonlijke netwerkschijf (de 
H-schijf). 

2.  Klik ‘search/ zoek’; een nieuw scherm 
verschijnt. 

3.  Selecteer nu bij ‘When was it modified‘ het 
item ‘Modified Date’

4.  Vul in bij ‘Specify Dates’: from 1/6/2000 
(of de datum dat u in dienst kwam) en to: 
1/6/2007.

5.  Als de zoekopdracht is voltooid, controleer 
dan eerst of de gevonden items inderdaad 
kunnen worden verwijderd. 

6.  Verwijder de overbodige items (met 
rechtermuisknop of via ‘delete’ op het 
toetsenbord) of selecteer met CRTL A alle 
items en verwijder ze allemaal tegelijk.

31 augustus: Opening academisch 
jaar universiteitsbreed

Het College van Bestuur nodigt alle 
UvA-medewerkers uit voor Opening van het 
Academisch Jaar 2009-2010 op maandag  
31 augustus aanstaande. Aanmelding is niet 
nodig. 

Het programma begint om 15.00 uur 
precies. De Aula is geopend vanaf 14.30 uur. 
Adres Opening Academisch Jaar: Aula,  
Singel 411. Receptie na afloop in de hal van 
het Maagdenhuis.

Meer informatie:  
www.medewerker.uva.nl/fgw



Elke maand (her)leest een 

geestesweten schapper een 

belangrijk werk voor het eigen 

vakgebied. Belangrijk omdat het 

toonaangevend of baan brekend 

was, een grote discussie opleverde, 

omdat het werk alom erkend is in 

de canon of juist voor de recensent 

persoonlijk een openbaring 

betekende. De auteur van dienst 

geeft de pen door aan een collega 

elders binnen de faculteit. 

Volgende keer: Joyce Goggin, 

universitair hoofddocent Engelsta-

lige letterkunde

De Openbaring Ruud Peters herleest Maxime Robinson

Begin jaren zeventig werkte ik aan mijn 
proefschrift over jihad in de koloniale periode. 
Ik worstelde met vragen als: wat is het belang 
van religie in het historisch proces? Is religie 
een product van maatschappelijke ontwik-
kelingen of worden die door de godsdienst 
bepaald? Of is religie betrekkelijk autonoom? 
De meeste auteurs die ik tijdens mijn studie 
Arabisch en islam had gelezen, vond ik niet 
overtuigend. Die gingen er vanuit dat 
maatschappij en politiek in de islamitische 

wereld vooral door de islam 
bepaald werden. Maar, 
aan de andere kant, met 
de dogmatische Marxisten 
uit die tijd kwam ik ook 

niet veel verder: die hadden 
het nauwelijks over de rol 
van godsdienst. Toen kreeg 

ik Rodinsons Islam et 
capitalisme onder ogen. 

Rodinson (1915-2004) had 
ik in 1968 of 1969 voor het 
eerst horen spreken. Hoewel 

van joodse afkomst - zijn ouders 
kwamen in Auschwitz om - had 
hij na de zesdaagse oorlog van 

1967 kritische stukken over Israël 
gepubliceerd. Hier had je een 

wetenschapper die thuis was op tal 
van gebieden van de oriëntalistiek maar zich 
niet in een ivoren toren verschool. Zijn 
ouders, joods-Russische immigranten, waren 
overtuigde communisten en zelf werd hij in 
1937 lid van de Franse communistische partij. 
In 1958 zegde hij zijn lidmaatschap op. Islam 
et capitalisme kan gezien worden als een 
ultieme afrekening met de Marxistische 
partijorthodoxie. Dat betekende overigens 
geen afrekening met het Marxisme want het 
boek is ook een poging om op basis van een 
paar cruciale Marxistische uitgangspunten 
greep te krijgen op de werkelijkheid.

Islam et capitalisme was in de eerste plaats 
een openbaring voor me omdat het vragen 
behandelde die me toen bezig hielden: welke 
invloed oefent de islam uit op het economische 
leven? Verhindert de islam het ontstaan van 
kapitalistische productieverhoudingen? Heeft 
het kapitalisme in de islamitische wereld een 
eigen, islamitisch karakter? Voor veel islam- 
wetenschappers was dat vragen naar de 
bekende weg. Voor hen was alles af te leiden 
uit de islam. Een veelgehoorde opvatting was 
dat in de wereld van de islam geen kapitalisme 
kon ontstaan vanwege het koranische rente- 

verbod. Rodinson laat zien dat dat geen steek 
houdt, omdat er via allerlei juridische 
omwegen wel degelijk geld tegen een 
vergoeding werd uitgeleend.

De orthodoxe Marxisten uit die tijd legden 
de geschiedenis op het Procrustesbed van de 
Marxistische evolutie: slavenmaatschappij, 
feodalisme, kapitalisme en daar kon je ook 
niet zo veel mee. Er waren wel Marxisten die 
stelden dat er buiten Europa een oriëntaalse 
of Aziatische productiewijze had bestaan maar 
ook dat was geen begrip waarmee je uit de 
voeten kon. Rodinson bekritiseert deze globale 
noties en stelt dat er een grote verscheiden-
heid aan prekapitalistische productiewijzen 
bestond. Hij blijft daarbij trouw aan bepaalde 
Marxistische principes, zoals het belang van 
het begrip productiewijze, de sociale 
organisatie van productie en consumptie. 
Maar hij gebruikt daarnaast een ander begrip, 
sociaaleconomische formatie, om het soort 
maatschappij aan te duiden waarin een 
bepaalde productiewijze overheerst. 

Rodinson toont vervolgens aan dat er in 
de premoderne geschiedenis van de islamiti-
sche wereld wel degelijk kapitalisme heeft 
bestaan, maar dat die niet dominant was. In 
de recente geschiedenis heeft, vooral door 
buitenlandse invloeden, het kapitalisme 
terrein gewonnen en hebben de meeste 
islamitische landen een kapitalistische 
sociaaleconomische formatie gekregen. 
Rodinsons conclusie is dan ook dat de islam 
zich niet verzet tegen het kapitalisme. 

Hij onderzoekt echter ook nog iets anders. 
Veel islamitische fundamentalisten beweren 
dat de islam een eigen economisch stelsel 
kent, evenals het kapitalisme gebaseerd op 
privé-eigendom en loonarbeid, maar met een 
hoge mate van sociale rechtvaardigheid. Maar 
empirisch onderzoek, stelt Rodinson, kan dit 
niet bevestigen. 

Islam et capitalisme kan gelezen worden 
als een onafhankelijke positiebepaling 
tegenover de idealistische opvattingen van de 
oriëntalistiek, het dogmatisch Marxisme en 
het islamitisch fundamentalisme. Voor mij is 
het nog steeds een monument van rationeel, 
ondogmatisch en goed geïnformeerd denken.

Maxime Rodinson, Islam et capitalisme. 
Éditions du Seuil: Parijs, 1966

Ruud Peters is hoogleraar Arabische taal 
en cultuur.
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OR-enquête over werkdruk

In mei werden de resultaten bekend van de enquête over de werkdruk die de 

OR hield onder het wetenschappelijk personeel. De indruk bestaat dat de 

agenda van het wp de laatste jaren drukker is geworden, maar is dat meer dan 

een indruk? Hoe wordt de werkdruk ervaren, wat zijn de oorzaken, welke 

taken lijden eronder en welke oplossingen zijn er? 

Van de 562 medewerkers aan wie de 
enquête werd voorgelegd, hebben er 210 de 
enquête ingevuld (37 %). De medewerkers 
zijn onderverdeeld in vier categorieën: 
docentpromovendi, docenten, universitair 
docenten en universitair hoofddocenten/
hoogleraren. Het percentage respondenten 
onder docentpromovendi is relatief hoog 
(77 %; in andere categorieën rond de 40 %). 
Het percentage respondenten verschilt niet 
veel als naar de afdelingen wordt gekeken 
(van 31 % tot 43 %).

In het verslag wordt gesproken van te 
hoge werkdruk als de te verrichten taken niet 
binnen de toegekende uren kunnen worden 
uitgevoerd. Het begrip overbelasting is 
gebruikt als een medewerker de te hoge 
werkdruk als probleem ervaart.

Is er werkdruk en is dat een probleem?
188 van de 210 respondenten, dat wil 

zeggen 90%, melden dat zij hun taken niet 
binnen de toegekende uren kunnen verrichten, 
ofwel dat hun werkdruk te hoog is. Van de 
respondenten geeft 10% aan de taken binnen 
de toegekende tijd te kunnen verrichten. 

Van de 188 respondenten met een te hoge 
werkdruk, ervaart 55 % dat als een probleem; 
21 % antwoordt dat dat van het soort taken 
afhangt. 

Universitair docenten en universitair 
hoofddocenten/ hoogleraren geven relatief 
vaker aan extra uren te moeten werken dan de 
docentpromovendi en de docenten. Degenen 
die de te hoge werkdruk als een probleem 
ervaren, zijn vooral de docenten en de 
universitair docenten. Parttimers blijken 
relatief zwaarder belast te worden dan 
fulltimers. De 188 respondenten met een te 
hoge werkdruk zijn bij alle afdelingen te 
vinden. Medewerkers van Taal- en letter-
kunde ervaren deze te hoge werkdruk het 
meest als een probleem.

Wat zijn de mogelijke oorzaken?
Bij de vraag naar de oorzaak van de te 

hoge werkdruk, konden de respondenten 
meerdere antwoorden selecteren: onderwijs, 
onderzoek, promotiebegeleiding, en anders. 
In het volledige verslag zijn de antwoorden 
per domein gespecificeerd.

Onderwijs wordt gezien als de grootste 
oorzaak van de te hoge werkdruk; universitair 
hoofddocenten en hoogleraren noemen 
daarnaast ook bestuurstaken als een 
belangrijke factor. Ook de vele, verschillende 
werkzaamheden die niet opgenomen zijn in 
de taakverdeling maar toch noodzakelijk zijn 
om officiële taken naar behoren te vervullen, 
worden vaak als oorzaak genoemd. 

Welke taken lijden onder te hoge werkdruk?
De onderwijstaken die vooral onder de te 

hoge werkdruk te lijden hebben, zijn de 
reflectie/feedback op het werk van de 
studenten, de onderwijsvernieuwing en het 
bijhouden van vakliteratuur.

Binnen het domein ‘bestuur’ worden 
vooral voorlichtingstaken, het bijwonen van 
vergaderingen en OC-werkzaamheden 
genoemd als werkzaamheden die minder goed 
of niet (meer) worden uitgevoerd.

Als onderzoeksgerelateerde taken die niet 
(meer) of minder goed vervuld worden, 
worden vooral activiteiten genoemd die niet 
direct met het eigen onderzoek te maken 
hebben maar die belangrijk zijn voor de 
positie van het onderzoeksgebied en de 
individuele onderzoeker.

Veel respondenten geven echter aan dat 
ook het eigen onderzoek in de knel komt 
door het onderwijs.

Welke oplossingen zijn denkbaar?
De oplossingen die het meest worden 

genoemd, zijn verhoging van de onderwijsu-
rennorm en uitbreiding van het wetenschap-
pelijk personeel. Wat uit veel oplossingen en 
opmerkingen naar voren komt, is dat de te 

hoge werkdruk en de onzekere arbeidssituatie 
van tijdelijk personeel uiteindelijk ten koste 
gaan van de kwaliteit van zowel onderwijs als 
onderzoek.

Het vervolg
Het faculteitsbestuur heeft de enquête 

bediscussieerd met de OR en zal na de zomer 
met een notitie en een plan van aanpak komen 
in het verlengde ervan. In deze notitie zullen 
ook de resultaten van de universiteitsbrede 
tevredenheidsmonitor uit 2008 worden 
betrokken, voor wat betreft de uitkomst 
daarvan voor FGw. Het faculteitsbestuur zal 
verder bij het regieorgaan Duurzame 
Geesteswetenschappen - o.l.v. Frits van 
Oostrom en ingesteld naar aanleiding van het 
rapport Cohen - een aanvraag indienen met 
als zwaartepunt investering in menselijk 
kapitaal. Honorering van die aanvraag zou 
kunnen bijdragen aan vermindering van de 
ervaren werkdruk.

Meer informatie en het volledige 
enquêterapport: www.hum.uva.nl/or
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Toekomstige huisvesting van de UvA en de FGw

De huisvesting van de UvA gaat de komende jaren op de schop: de UvA wil 
investeren om beter aan te kunnen sluiten bij de hedendaagse eisen voor 
onderwijs en onderzoek. Het College van Bestuur heeft in het huisvestingsplan 
2008 de achterliggende filosofie gepresenteerd, waarvan hier een korte 
samenvatting. Wat is de stand van zaken? Ook binnen de FGw is het overleg 
gaande over de toekomstige huisvesting. Het faculteitsbestuur heeft daartoe 
verschillende scenario’s ontwikkeld. Wat waren daarvoor de achterliggende 
visie en de uitgangspunten? Welk scenario lijkt het meest te voldoen?

Achtergrond
De stad Amsterdam is voor de UvA een 

vanzelfsprekende en ideale omgeving. De 
huidige huisvesting op circa 85 afzonderlijke 
locaties heeft nadelen: de universiteit is te veel 
versnipperd en veel panden zijn niet geschikt 
voor hedendaags wetenschappelijk onderwijs 
en onderzoek. De huisvestingsplannen 
moeten daar verandering in brengen.

Rond 2018 combineert de UvA de 
voordelen van de stad met die van een 
universitaire campus. De UvA concentreert 
de huisvesting in een beperkt aantal gebieden 
in Amsterdam. Daar biedt de universiteit 
toekomstige generaties studenten en 
medewerkers aantrekkelijke huisvesting in 
een open stadscampus: een campus die een 
levend deel uitmaakt van de stad, voor 
medewerkers, studenten, omwonenden en 
geïnteresseerden en met verbindingen met de 
buurt en samenleving middels debat, discussie, 
sport en cultuur. De open stadscampus biedt 
wetenschappelijke ontplooiing in een 
bijzondere omgeving, nauw betrokken bij 
elkaar en bij de stad. ‘De UvA en de open 
stadscampus’, luidt het motto voor de nieuwe 
huisvesting. 

Naar verwachting zal de binding binnen 
de academische leefgemeenschap toenemen 
door de clustering in vier stedelijke gebieden. 
Samenwerking en ontmoeting worden 
gemakkelijker en er komen moderne werk- en 
studieplekken (studielandschappen).

Met de toekomstige huisvesting kan de 
universiteit groei en krimp van opleidingen, 
instituten of faculteiten beter opvangen. De 
huisvestingsplannen bieden daarnaast een 
aantal efficiencyvoordelen. In de huidige 
situatie zijn de kosten voor beheer en open- 
stelling van alle verschillende panden erg 
hoog. Ook het delen van voorzieningen heeft 
efficiencyvoordelen.

Clustering
Het AMC blijft in Amsterdam-Zuidoost, 

de bètafaculteit in het Science Park in de 
Watergraafsmeer, de drie gammafaculteiten op 
het Roeterseiland en het alfacluster in de 

binnenstad (Oudemanhuispoort en Binnen-
gasthuisterrein). De Faculteit der Tandheel-
kunde wordt gevestigd aan de Zuidas van 
Amsterdam, in het tandheelkundig centrum 
ACTA.

De Faculteit der Geesteswetenschappen 
heeft een groot aantal kleinere opleidingen en 
dat vraagt om gedifferentieerde huisvesting. 
Die komt het best tot zijn recht in het cluster 
Binnenstad (Oudemanhuispoort / Binnen-
gasthuisterrein), bij de geplande nieuwbouw 
van de universiteitsbibliotheek. Op dat terrein 
komen in de toekomst alle geestesweten-
schappers samen op één locatie. In de nieuwe 
bibliotheek komen uitgebreide studiefacilitei-
ten en ontmoetingsplekken.

Stand van zaken
De grote (ver)bouwprojecten zijn 

afhankelijk van elkaar en dat bepaalt de 
volgorde van uitvoering en het tijdschema van 
de werkzaamheden in de verschillende clusters.

Naar verwachting is het huisvestingsplan 
in 2018 afgerond. 
n Op 23 juni 2009 werd met een open Huis 
de afronding van de eerste fase van het 
Science Park luister bijgezet. In maart werden 
de eerste colleges in de nieuwbouw gegeven. 
Een deel van de Faculteit der Natuurweten-
schappen, Wiskunde en Informatica (FNWI) 
is daar al gevestigd en werkt intensief samen 
met andere daar gevestigde instituten. In 2010 
zal de hele FNWI, nu nog deels verspreid 
over de stad, zijn gehuisvest op het Science 
Park. Het Universitair Sportcentrum krijgt 
daar ook nieuwe huisvesting. Het gebied 
wordt de komende tien jaar verder ontwik-
keld tot een internationaal kenniscentrum, 
een omgeving van samenwerking en 
kennisuitwisseling tussen wetenschappelijk 
onderwijs, onderzoek en ondernemerschap. 
Het Science Park ligt in de noordoosthoek 
van de polder Watergraafsmeer, tussen de 
Molukkenstraat, Oosterringdijk en A10. 
Meer informatie: www.uva.nl/sciencepark
n Op 10 juni 2009 bereikte de nieuwbouw 
van ACTA, de gezamenlijke faculteit 
Tandheelkunde van de Universiteit van 

Amsterdam (UvA) en de Vrije Universiteit 
Amsterdam (VU) het hoogste punt. In het 
nieuwe gebouw, naast het VUmc, worden 
naast ACTA de opleiding Mondzorgkunde 
van Hogeschool InHolland en de Stichting 
Bijzondere Tandheelkunde (SBT) gehuisvest. 
Het nieuwe gebouw wordt naar verwachting 
september 2010 in gebruik genomen.

Het huidige ACTA-gebouw aan de 
Louwesweg voldeed niet meer aan de wensen 
van de gebruikers. Het gebouw is erg 
onderhoudsgevoelig en te klein voor de 
huidige aantallen studenten, patiënten en 
medewerkers. Daarnaast zijn de afdelingen nu 
verspreid over verschillende locaties in 
Amsterdam. Meer informatie: www.acta.nl
n In de toekomst worden de faculteiten 
Economie en Bedrijfskunde, Maatschappij- en 
Gedragswetenschappen en Rechts geleerdheid 
op het Roeterseilandcomplex gehuisvest. 
Uitgangspunt is dat het complex een 
levendige en gevarieerde universitaire locatie 
wordt: een universiteitscampus met voorzie-
ningen als horeca, winkels, een sportcentrum 
en woningen voor studenten. Er komen 
ontmoetingsplekken voor studenten en 
docenten, de omgeving wordt studie- en 
studentvriendelijker, CREA krijgt er een 
eigen plek. Het College van Bestuur heeft  
19 maart 2009 definitief besloten om de 
Faculteit der Rechtsgeleerdheid op het 
Roeterseilandcomplex te huisvesten. Meer 
informatie: www.uva.nl/roeterseiland.
n De plannen voor een nieuw te bouwen 
geesteswetenschappelijke universiteits-
bibliotheek zijn afgerond. De bouwaanvraag 
voor de nieuwe universiteitsbibliotheek op 
het Binnengasthuisterrein omvat drie 
procedures: een monumentenvergunning; een 
procedure voor vrijstelling van het bestem-
mingsplan; en een bouw- en sloopvergunning. 
Januari 2009 heeft stadsdeel Centrum 
besloten de monumentenvergunning te 
verlenen. Dat betekent bereidheid tot 
medewerking aan deze nieuwbouw, ondanks 
dat daarvoor de tweede chirurgische kliniek, 
Vendelstraat 2 en een klein deel van het 
zusterhuis gesloopt moet worden. De 
verwachting is dat vanwege de verdere 
procedures niet eerder dan 2011 met de 
nieuwbouw gestart kan worden. 

Meer informatie: www.uva.nl/huisvesting

FGw op het Binnengasthuisterrein
Met huisvesting van de gehele faculteit op 

een locatie, ontstaan er nieuwe mogelijkheden 
voor geesteswetenschappelijk onderwijs en 
onderzoek. Deze huisvestingsplannen voor de 
FGw op het Binnengasthuisterrein hangen 
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nauw samen met de nieuwbouw van de 
universiteitsbibliotheek aldaar. Als gevolg van 
deze nieuwbouw moet de afdeling Wijsbe-
geerte verhuizen, bij voorkeur naar een 
definitieve locatie waar ze na herhuisvesting 
van de gehele faculteit kan blijven.

Voorjaar 2009 heeft Royal Haskoning in 
overleg met een commissie van de faculteit 
(o.l.v. Liduine Bremer) een studie gedaan naar 
de toekomstige huisvesting van FGw op het 
Binnengasthuisterrein om uit te zoeken hoe 
vraag en aanbod op elkaar kunnen worden 
afgestemd. De uitkomsten van de studie zijn 
op 4 juni voorgelegd aan de facultaire 
bestuurders en vertegenwoordigers van de 
medezeggenschap.

De studie is gebaseerd op het visiedocu-
ment huisvesting FGw (januari 2009). De 
nieuwe huisvesting zal stimulerend moeten 
zijn voor aanwezigheid, ontmoeting, 
samenwerking en identiteit en moeten 
voldoen aan de volgende voorwaarden. 
n De nieuwe huisvesting moet de identiteit 
van de faculteit ondersteunen; samenwerking, 
ontmoeting, interdisciplinariteit, de verweven-
heid van onderwijs en onderwijs bevorderen 
en recht doen aan de beheersaspecten.
n De autonomie van de departementen moet 
vorm krijgen en de huisvesting moet een 
passende omgeving bieden bij de afdelings- 
processen en hun identiteit.
n Voor de onderzoekinstituten moet de 
huisvesting ontmoeting faciliteren voor 
uitwisseling en samenwerking tussen 
senior- en junioronderzoekers.
n Voor het College of Humanities en de 
Graduate School for Humanities moet de 
huisvesting eenheid uitstralen, een ontmoe-
tingsplek en een gezicht voor de studenten 
creeëren.
n De medewerkers moeten een werkomge-
ving krijgen die past bij hun werkstijl, status 
en aanwezigheid.
n Aan de studenten moet de huisvesting 
optimaal onderwijs en begeleiding bieden, 
naast een echt ‘thuis’. Docenten moeten 
bereikbaar zijn.

Bovenstaande voorwaarden zijn verwerkt 
in de volgende uitgangspunten bij de uitwerking 
van de plannen: departementen zijn de kernen 
voor de huisvesting en vormen de bindende 
eenheden; een deel van de werkcollegezalen 
tot 30 personen moet dicht bij de departe-
menten geplaatst worden; de overige zalen 
worden centraal gehuisvest in de Oudeman-
huispoort; er komt een centrale masterbalie 
en per departement een bachelorbalie; de 
locatie van werkplekken voor promovendi is 
nog nader te bepalen; de studieplekken zijn 

zowel decentraal dichtbij het departement te 
vinden als centraal in de universiteitsbiblio-
theek en elders.

In de studie van dit voorjaar zijn drie 
opties voor een inpassingsplan geschetst, 
waaruit gekozen moet worden. Na de 
discussie in de bijeenkomst op 4 juni is het 
DB voornemens om te kiezen voor de tweede 
optie; dit voornemen wordt na overleg met het 
Facultair Bestuurs Beraad en het departement 
Wijsbegeerte. Het voorstel wordt vervolgens 
voor verdere besluitvorming aan het College 
van Bestuur kenbaar gemaakt.

De tweede optie behelst huisvesting van 
de hele faculteit op het Binnengasthuisterrein 
en geen verhuizing van de departementen die 
nu gehuisvest zijn in BG1 (Turfdraagsterspad; 
AAC en Mediastudies). Het nadeel van deze 
optie is dat er een oplossing gevonden moet 
worden voor de huidige huisvesting van het 
Studenten Informatie Centrum. Alternatief 
zou zijn dat twee departementen zouden 
worden gehuisvest in een deel van het 
Bushuis en Oost-Indisch huis.

In de discussie op 4 juni werd duidelijk 
dat bij huisvesting meer komt kijken dan een 
zakelijke afweging van kwantitatieve 
gegevens. Achter elk van de drie opties gaan 
inhoudelijke overwegingen schuil, zoals de 
keuze voor wel/niet inrichten van specifieke 
studieplekken voor masterstudenten, grotere/ 
kleinere zichtbaarheid van het faculteitsbureau, 
een grotere/ kleinere loopafstand tussen 
departe menten, een wel/ niet centrale locatie 
van werkplekken voor promovendi.

Uit de Ondernemingsraad

Wijze raad
Uitgesloten. ‘Gaat onze faculteit failliet, 

dan is een terugkeer naar de collegebanken 
uitgesloten’, luidde de juiste slotzin van onze 
vorige column, geplaatst tegen de achtergrond 
van groeiende inschrijvingen en een krimpende 
begroting. Uitgesloten waren wij ook van de 
correcte inschrijfgegevens van studenten op 
het AUC. De aanmeldings monitor vermeldde 
in mei één vooraanmelding (nu zestien), maar 
het college zou zelfs al zo goed als uitverkocht 
zijn. Amsterdam geeft liberal arts in ieder 
geval het voordeel van de twijfel.

‘Uitgesloten!’ Zo reageerde een decaan 
toen de OR opmerkte dat de stijgende 
studierendementen veroorzaakt werden door 
het afstuderen van een grote groep doctoraal 
oude-stijl studenten. Niet de demografie, nee, 
de rendementsbevorderende maatregelen waren 
de onbetwiste motor achter het facultair 
studiesucces. Nu weten we beter, want 
afgelopen jaren zagen we een daling van het 
rendement en nog meer druk op de begroting.

Uitgesloten, dat blijven tutoren en studie- 
begeleiders van de inschrijf- en cijfergegevens 
van hun studenten, ondanks een ongevraagd 
advies van de OR. Directeuren, waar is nu 
jullie pleidooi voor het subsidiariteitsbeginsel, 
dat verantwoordelijkheden waar mogelijk 
laag in de organisatie legt? Studenten kloppen 
aan bij tutoren en studiebegeleiders. Dat 
dezen niet de middelen krijgen om hen te 
adviseren, verraadt een gebrek aan vertrouwen 
in de professionaliteit van docenten.

Uitgesloten, dat worden veel medewerkers 
bij het voorkoken van plannen. Een markant 
voorbeeld was het tuinenplan bij T&L, dat 
pas na protest terugkeerde naar de tekentafel. 
Maar hoe gaat dat met het hooglerarenplan? 
De bepaling van onderzoekszwaartepunten? 
De instelling van de zoveelste faculteitsbrede 
module die ten koste gaat van vakspecifiek 
onderwijs? Medezeggenschap vindt plaats op 
facultair niveau, maar afdelingen kunnen hun 
gang gaan en zijn verstoken van wijze raad.

Die wijze raad gaf onze raad, drie jaar lang, 
soms tegen de klippen op. Wij zagen veel 
gegoochel met getallen, veel voortschrijdend 
inzicht, veel baasjes, veel misstanden en heel 
veel witte vlekken. Het ergst waren de 
toezeggingen zonder follow-up - waar zijn 
bijvoorbeeld de evaluatieformulieren voor 
docenten? En het nieuwe facultaire beleid 
voor de onderzoeksvaardigheden? Een 
nieuwe raad neemt het stokje over en erft van 
de huidige tien openstaande dossiers. Fris 
bloed doet goed, en hopelijk krijgt de nieuwe 
raad op sommige van deze punten uitsluitsel.



De publicaties in deze rubriek 

zijn de afgelopen periode 

toegestuurd aan de redactie 

van de Nieuwsbrief. Toege-

zonden boeken worden 

bewaard tot de eerstvolgende 

facultaire Boekenborrel, waar 

de boeken worden tentoon-

gesteld. Boekenborrels vinden 

enkele malen per jaar plaats 

ter ere van de auteurs. Na de 

Boekenborrel worden de daar 

getoonde publicaties 

geretourneerd aan de 

eigenaars.

Recentelijk verschenen 

publicaties van de hand van 

wetenschappers of studenten 

van de faculteit kunnen 

worden opgestuurd t.a.v. de 

redactie van de Nieuwsbrief, 

Spuistraat 210 (kamer 111), 

1012 VT Amsterdam. 

Een beschrijving van een 

ingezonden boek, waarin in 

maximaal 100 woorden voor 

niet-vakgenoten wordt 

aangegeven waar het boek 

over gaat, en wat het belang 

of het bijzondere van het 

boek is, kan worden gestuurd 

aan: nieuws-fgw@uva.nl. 
In aanmerking voor deze 

rubriek komen boeken die via 

een officieel erkende 

uitgeverij zijn verschenen. 

Ook dissertaties van mede-

werkers van de faculteit die 

langs officiële kanalen in 

boekvorm zijn verschenen, 

kunnen worden ingezonden. 

Syllabi komen niet in 

aanmerking.
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Polemieken van de twintigste 

eeuw, in literatuur en muziek. 

Roman, opera, poëtisch proza

Linda Pennings

Franco Cesati Editore:  

Florence, 2009

Bestaat er zoiets als de Italiaanse 

roman? Valt muziek in Italië samen 

met opera? Hebben Italianen een 

patent op poëtisch proza? Dit zijn 

slechts enkele van de talrijke 

kwesties die in Italië lange tijd 

onderwerp van debat zijn geweest en 

ook vandaag de dag nog regelmatig 

de kop opsteken. In de zes essays 

van deze bundel wordt, vanuit 

diverse perspectieven, een aantal 

polemieken belicht die betrekking 

hebben op literaire en muzikale 

genres, met als doel thema’s, 

personages en ontwikkelingen in 

kaart te brengen.

Linda Pennings is universitair 

docent Italiaanse letterkunde.

The Reinvention of Religious 

Music: Olivier Messiaen’s 

Breakthrough Toward the 

Beyond

Sander van Maas 

New York: Fordham University 

Press, 2009

Hoewel veel hedendaagse componis-

ten religie in hun werk verwerken, is 

daar tot nu toe weinig structureel 

onderzoek naar gedaan. Het werk 

van Olivier Messiaen bevat veel 

religieuze elementen. Op basis van 

een analyse van zijn werk, pleit dit 

boek voor een nieuwe visie op 

religieuze muziek. 

Uitgaande van Messiaens oratorium 

La Transfiguration de Notre-

Seigneur Jésus Christ, zet Van Maas 

een fictieve dialoog op tussen 

Messiaen en de muziektheologie van 

Hans Urs von Balthasar, de fenome- 

nologie van Marion, de teksten van 

Derrida en Stiegler over religie en 

techniek, en de augustijnse 

mijmeringen van Kierkegaard en 

Lyotard. Deze dialoog onderstreept 

het affirmatieve karakter van de 

muziek van Messiaen.

Sander van Maas is universitair 

docent Muziekwetenschap.

Sound Souvenirs. Audio 

Technologies, Memory, and 

Cultural Practice 

Karin Bijsterveldt en José van 

Dijck (red.)

Amsterdam: Amsterdam 

University Press, 2009

Herinneringen halen we niet alleen 

op aan de hand van beelden, maar 

ook met behulp van geluid. We 

koesteren onze versleten bandrecor-

derspoelen, cassettebandjes en 

langspeelplaten - onze ‘sound 

souvenirs’ - om muziek van vroeger 

nog eens te horen. Radioprogramma’s 

als de Top2000 houden oude 

nummers eindeloos in de lucht. In 

de geluidsarchieven bewaren we de 

redes van beroemde politici. Het 

boek Sound Technologies verkent de 

verschillende culturele praktijken 

waarin we het geluid van het 

verleden gewenst en ongewenst 

terughalen en probeert de culturele 

betekenis van het verzamelen, 

citeren en herinneren van geluid en 

muziek te begrijpen.

José van Dijck is hoogleraar 

Televisie, media en cultuur.
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Prazninu ostaviti iza nas, 

Istorija žene Srebrenice

Selma Leydesdorff

Rabic: Sarajevo, 2009

Prazninu ostaviti iza nas, Istorija 

žene Srebrenice is de vertaling van 

De leegte achter ons laten. In Bosnië 

wordt dit boek alom geprezen, 

omdat het een ook bij Bosniërs niet 

bekend verhaal vertelt over de 

gevolgen van de genocide van 

Screbrenica. De vertaling wordt 

gelezen als een scherpe aanklacht 

tegen de internationale gemeenschap, 

in het bijzonder tegen Nederland, 

vanwege het breken van de belofte 

de inwoners van Screbrenica te 

beschermen in 1995. In het boek 

staan de gevoelens van machteloos-

heid en verdriet die hieruit voort- 

komen centraal. Deze gevoelens zijn 

in de politieke discussie rondom de 

publicatie erkend als anders dan het 

overige verdriet van Bosnië. 

Selma Leydesdorff is hoogleraar 

Oral history en cultuur.

Lijden aan de tijd. Franse 

intellectuelen in het 

interbellum

Marleen Rensen

Aspekt: Soesterberg, 2009

Franse intellectuelen in het inter- 

bellum zijn geobsedeerd door tijd 

en vergankelijkheid. Zij nemen 

afstand van Proust en zoeken naar 

nieuwe literaire vormen waarmee ze 

hun eigen tijdservaring tot 

uitdrukking kunnen brengen. Tijd 

heeft bij hen ook een politieke 

dimensie. Idealen van een nieuwe 

maatschappij - of dat nu een 

fascistische, communistische of 

humanistische staat is - gaan 

vergezeld van het verlangen naar 

continuïteit en duurzaamheid. 

Deze vergelijkende studie analyseert 

hoe de tijdsproblematiek zich 

manifesteert in de romans van vier 

schrijvers, die uiteenlopende 

politieke denkrichtingen vertegen-

woordigen: de fascisten Brasillach 

en Drieu la Rochelle; de communist 

Nizan en de linkse fellow-traveller 

Malraux. 

Marleen Rensen is universitair 

docent Moderne Europese 

letterkunde. 

Afrikaans. Een drieluik

Hans den Besten, Frans 

Hinskens, Jerzy Koch (red.)

Stichting Neerlandistiek VU: 

Amsterdam / Nodus Publikatio-

nen: Münster, 2009

Deze bundel biedt een selectie van de 

bijdragen aan de (Eerste) Europese 

Workshop Afrikaans Extra Muros 

(EWAfrEM, Leipzig 2000). Het 

boek bevat afgezien van een 

inleiding over Zuid-Afrika en het 

Afrikaans twaalf artikelen, waarvan 

drie over culturele identiteit, drie 

over letterkunde en zes over 

taalkunde. De auteurs zijn afkomstig 

uit Zuid-Afrika, Polen, de VS, 

Engeland en Nederland en de 

bundel is viertalig (Afrikaans, Duits, 

Nederlands en Engels). De Engelse 

bijdragen gaan alle vier over taalkunde, 

met aandacht voor substraat, 

Nederlandse en creoolse retenties en 

V2 in gesproken Afrikaans.

Hans den Besten is universitair 

hoofddocent bij de leerstoelgroep 

Theoretische taalwetenschap.

Van discussie tot beleving, 

religiestudies aan de UvA

Jacqueline Braak en Deirdre 

Malone (red.)

Publishing on demand,  

www.lulu.com, 2009

Studenten Religiestudies hebben in 

samenwerking met studievereniging 

ARS Notoria een bundel gepubli-

ceerd bestaande uit een selectie van 

de beste essays uit 2007 en 2008 

binnen hun studie. Het brede scala 

aan thema’s varieert van religie en 

oorlog tot amuletten en rituelen. 

Alle studiejaren zijn vertegenwoor-

digd waardoor de publicatie een 

dwarsdoorsnede is geworden van de 

opleiding. Door dit unieke project 

deden studenten ervaring op met de 

wetenschappelijke praktijk van 

publiceren, als auteur en als 

organisator. 

Exemplaren zijn te bestellen via  

ars.boek@gmail.com 

Jacqueline Braak en Deirdre Malone 

studeren Religiestudies, respectieve-

lijk als bachelor- en masterstudent.



Paleis op de Dam

In verschillende 
kranten is er aandacht 
besteed aan de beoogde 
renovatie van het 
Paleis op de Dam. De 
Rijksgebouwendienst 
wil de stenen zand- 
stralen, laseren, 

bijkleuren en zonodig vervangen. Kunsthisto-
rici zien ‘absoluut geen heil’ in de ingreep, 
zegt Gerrit Vermeer, universitair docent 
Geschiedenis van de bouwkunst, in het NRC 
Handelsblad van 28 mei. ‘Wij vinden het 
nutteloos en agressief.’ Gevelreiniging is 
onomkeerbaar en schadelijk. ‘Je slijpt een laag 
van het gebouw af, en met welk doel? De 
kleurverschillen hebben er altijd ingezeten. 
Dat is juist het aardige: natuursteen leeft.’ 

Marten Jan Bok, 
universitair hoofddo-
cent Kunstgeschiede-
nis van de nieuwere 
tijd, waarschuwt ook 
voor de gevolgen van 
de gevelrenovatie: 
Renovatie moet 

volgens Bok niet gaan om het terugbrengen in 
oorspronkelijke staat, maar om behoud. 
‘Zuiver cosmetische ingrepen, omdat wij nu 
toevallig strak en wit mooi vinden, zijn 
ongewenst. Dit gebouw is voor Nederland 
net zo belangrijk als de Taj Mahal voor India.’ 

Op 30 mei uit ook 
Bram Kempers, 
hoogleraar Sociologie 
van de kunst, in Het 
Parool zijn onvrede. 
‘Het gebouw werd 
ontworpen als 
stadhuis en niet alleen 

voor besloten feesten of als dependance voor 
de koninklijke familie.’ De discussies over de 
restauratie van het paleis en het reinigen van 
de gevel moeten volgens hem daarom ook 
meer in de openbaarheid worden gevoerd. Wat 
is bijvoorbeeld de aanleiding tot de restauratie? 
‘Die aanleiding is vrijwel zeker de troons-
afstand. Laten we daar dan open over zijn.’ 

Het afleggen van rekenschap

In De Volkskrant van 
29 mei een interview 
met Steph Scholten, 
directeur Divisie 
Erfgoed van de 
Universiteitsbiblio-
theek, over de 
teruggave van 

verschillende gestolen objecten in UvA-bezit. 
Scholten: ‘Er is in dit soort kwesties nooit één 
waarheid. Elk geval vraagt om een eigen afwe- 
ging. En dan kan terugkeer een uitkomst zijn.’ 
‘Soms is het gewoon geschiedenis. Moeten de 
Britten de Elgin Marbles, de friezen van het 
Pantheon in Athene, teruggeven? Moeten al 
die bronzen beelden terug naar China? Moet 
de Koenigs-collectie uit Moskou naar 
Nederland? Ik twijfel. Zo is het nu eenmaal 
gegaan: wie won, nam de vrouwen en de 
spullen mee. Maar aan de andere kant: als ik 
zie hoe Afrika is geplunderd - daar is nog 
maar weinig etnografica over, dan is het 
verklaarbaar dat landen daar hun vinger 
opsteken.’ Op een gegeven moment moet de 
discussie afgerond worden: ‘laat de partijen 
oplossingen zoeken: bruiklenen, samen 
tentoonstellingen maken; van alles is mogelijk.’ 
Scholten kondigt aan dat de collectie van de 
UvA de komende maanden zal worden 
doorgelicht. ‘Ik verwacht dat het met het 
overgrote deel niks mis is. Maar als er twijfels 

Wetenschap wordt bedreven binnen de muren van de universiteit, de vruchten van de wetenschap mogen
gelukkig ook daarbuiten worden geplukt. Wetenschappers, ook die van de Faculteit der Geesteswetenschappen, 
zijn regelmatig in het nieuws. Omdat hun onderzoek interessante en soms direct toepasbare resultaten heeft 
opgeleverd, of om vanuit hun expertise actuele ontwikkelingen te becommentariëren. Deze rubriek biedt een 
(onvolledig) overzicht van berichten in en optredens voor de media. De redactie roept alle geesteswetenschappers 
op zelf melding te maken van nieuwsberichten en mediaoptredens via nieuws-fgw@uva.nl. 
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Pleidooi voor autonome kunst

In De Volkskrant van 23 mei een verkorte versie van de bijdrage De nieuwe 
scepsis tegen de kunst van nu van Maarten Doorman, hoogleraar Journalis-
tieke kritiek op het terrein van kunst en cultuur (vanwege de Stichting De 
Volkskrant), aan de catalogus bij de tentoonstelling Stressed Spaces in Den 
Bosch. Doorman: ‘Het is de vraag of kunstenaars, critici en tentoonstellings-
makers niet zouden moeten proberen juist het autonome van de kunst telkens 
weer op te zoeken en daar ruimte voor op te eisen. Ergens in onze wereld van 
geld verdienen, hedonisme, verleidelijke technologie, schaamteloze welvaart 

en aan de andere kant morele betweterij, ondubbelzinnigheid, controle en de altijd met samenleven 
gepaard gaande onderlinge chantage zou kunst een vrijplaats kunnen zijn van nutteloosheid, 
onbegrijpelijkheid, inzicht, ambivalentie, plezier en onbehagen.’ Volgens Doorman is het 
overdenken en opnieuw bepleiten van de autonomie van het esthetische domein vruchtbaar ‘vanuit 
de naïeve gedachte dat de mythe van de kunst zo niet waar is, dan toch ons veel te bieden heeft.’
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zijn, moeten we daar open over zijn? Hij wil 
geen ruimte overlaten voor speculatie over de 
herkomst van stukken. 

Calvijn in Hongarije 

Waarom heeft het 
calvinisme uitgere-
kend in Hongarije en 
de gebieden die in het 
verleden onder 
Hongaarse invloed 
stonden voedzame 
grond gevonden? Dit 

is een van de vragen die in het Nederlands 
Dagblad van 16 mei worden gesteld aan 
László Marácz, universitair docent Oost-
Europese geschiedenis en Oost-Europa-
kunde. Marácz: ‘De Hongaren zijn een volk 
van vrijheidsstrijders, maar desondanks 
eeuwenlang onderdrukt geweest. In de 
zestiende en zeventiende eeuw leverden ze 
strijd tegen de oprukkende Turken. Nadat zij 
bij de beslissende strijd in Mohács (1526) het 
onderspit delfden, werd Hongarije opgesplitst 
in een Habsburgs deel, een Osmaans deel en 
het autonome Transsylvanië. Maar hoewel de 
Hongaren de soevereiniteit over hun land 
hadden verloren, vormde het jonge calvinisme 
een cultureel bindmiddel.’ 
Het calvinisme verschafte de Hongaren een 
identiteit en een legitimatie om zich tegen die 
overheersende mogendheden te verzetten.
Marácz vermoedt dat de Hongaarse volksgeest 
bij uitstek ontvankelijk was voor een reformatie 
à la Calvijn. 
Maar de Hongaarse identiteit heeft volgens 
Marácz altijd ‘minstens twee zielen’ geherbergd. 
‘Naast katholieken en gereformeerden had je 
ook nog de Joodse gemeenschap en zo waren 
er meer minderheden. Dat maakt Hongaren 
tot ervaringsdeskundigen in het omgaan met 
een pluralistische samenleving.’ 

Een religieuze canon

In Trouw op 16 juni 
aandacht voor het 
pleidooi voor een 
religieuze canon van 
Hent de Vries, 
hoogleraar Systemati-
sche wijsbegeerte en 
wijsbegeerte van de 

godsdienst. ‘Het moet geen samenvatting van 
de Nederlandse kerkgeschiedenis worden, 
maar het moet alles bevatten wat relevant is 
voor het Nederland van de 21ste eeuw.’ 

Volgens De Vries zou het een ‘opening van 
allen naar allen’ moeten zijn, ‘inclusief 
degenen die religie verwerpen, want religie-
kritiek, atheïsme, en humanisme zouden er 
natuurlijk integraal deel van uit moeten 
maken.’ Liefst ziet hij de canon vormgegeven 
rond thema’s die vanuit de verschillende 
religieuze en levensbeschouwlijke kanten 
belicht kunnen worden, en niet zozeer met 
vensters, plaatsnamen en jaartallen. 
Volgens De Vries zou een canon problemen 
kunnen ondervangen door mensen al vroeg 
via het onderwijs toe te rusten met een breed 
religieus kader. Daarnaast is religie zo’n 
belangrijke kracht in de samenleving dat ‘een 
religiecanon een effectiever - want breder 
gedragen - instrument kan vormen dan, 
bijvoorbeeld, inburgeringscursussen’. 
Religieuze elementen lenen zich ‘op een 
nieuwe en vaak verrassende wijze voor 
consensus en grotere creativiteit’. 

Publiceren of niet publiceren?

In het NRC Handels-
blad van 6 en 7 juni 
aandacht voor de 
stellingname van 
Patricia Lulof, 
universitair hoofd-
docent Amsterdams 
Archeologisch 

Centrum. Zij pleit voor het publiceren van en 
over eventueel gestolen objecten, met 
vermelding van de twijfelachtige herkomst. 
‘Ook het archeologisch erfgoed zonder 
context hoort toe aan het publiek en de 
wetenschap. “Beroof ons niet twee keer”, zei 
een Italiaanse collega toen ik een keer 
twijfelde of ik moest publiceren.’
Volgens Lulof zijn de illegale verwervingen 
‘schandalig’, maar ze wil teruggave van 
illegale oudheden niet heilig verklaren. 
‘Archeologen en museum directeuren in Italië 
hebben geen geld om alles te publiceren en 
tentoon te stellen. De teruggegeven topstuk-
ken zijn op tentoonstellingen te zien geweest, 
maar het merendeel ligt in magazijnen zonder 
dat iemand ze te zien krijgt en ze gepubli-
ceerd worden.’ Lulof ziet wel wat in de 
oplossing die Anna Mura Sommella, 
oud-directrice van de Capitolijnse Musea in 
Rome, voorstaat. ‘Langdurige bruiklenen aan 
buitenlandse musea, die wel geld en ruimte 
hebben om de stukken tentoon te stellen en te 
publiceren. Deze complexe zaak is alleen in 
goed overleg op te lossen.’

Destructief en positief

In het meinummer van 
Filosofie Magazine een 
artikel van Meerten ter 
Borg en Jan Willem 
van Henten, hoog-
leraar Uitlegging van 
het nieuwe testament, 
de vroeg-christelijke 

letterkunde en de joods-hellenistische 
literatuur, getiteld ‘Religie als inspiratiebron 
voor verzet’. Is religie een uitermate belang- 
rijke bron van veel kwaad en geweld? Deze 
centrale vraag wordt door de auteurs benaderd 
door de relatie tussen religie en macht te 
onderzoeken in drie verschillende casussen. 
‘Het is onzin om te beweren - zoals dat in het 
publieke debat helaas nog regelmatig gebeurt 
- dat religie als zodanig goed of slecht is, of de 
emancipatie van mensen bevordert of juist 
belemmert’, volgens Ter Borg en Van Henten. 
‘De interactie met het heilige kan zowel tot 
destructieve als tot positieve acties leiden.’
‘Of religie tot meer macht leidt, inspiratie, 
troost en bemoediging biedt, of macht 
ondergraaft, verschilt van geval tot geval. 
Wetenschap kan geen algemeen geldend 
antwoord verschaffen op de vraag naar de 
aard van religie. De beoordeling van de 
consequenties van religieus gemotiveerd 
gedrag blijft altijd subjectief.’ 

De strijd om de beschaving

In het Reformatorisch Dagblad van 28 mei 
aandacht voor de promotie van Janneke van 
der Heide, Nederlandse geschiedenis. In haar 
proefschrift staat de Nederlandse receptie van 
Charles Darwins On the origin of species 
(1859) centraal, zoals al blijkt uit de titel van 
haar dissertatie Darwin en de strijd om de 
beschaving in Nederland (1859-1909). Door 
het werk van Darwin leek het fundament van 
de samenleving te worden weggeslagen. 
Volgens Van der Heide werd hier verschillend 
op gereageerd. Sommigen probeerden het 
gevaar stil te houden. Anderen deden juist 
hun best om Darwin te temmen. Maar het 
meest interessant waren de pogingen die 
werden ondernomen om op basis van zijn 
theorie tot nieuwe ethische funderingen van 
de samenleving te komen. Juist daardoor 
werd het darwinisme een concurrent voor de 
gevestigde religies, hoewel met tijdelijk en 
gedeeltelijk succes. 
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Europa in ontwikkeling

‘In de kredietcrisis kon 
je goed zien waar het 
gezag in Europa zit’, 
zegt Luuk van 
Middelaar, gastonder-
zoeker en verbonden 
aan het Duitsland-
instituut, in een inter-

view in Het Financieele Dagblad van 18 mei, 
‘namelijk bij de lidstaten’. De Europese 
regeringsleiders zijn volgens hem de machtigste 
partij in Europa geworden. Volgens hem 
blijken de beperkingen van de Europese 
Commissie in de kredietcrisis. ‘In zo’n geval 
heb je een instantie nodig die in crisissituaties 
wél kan handelen, dat is het gat waarin de raad 
van regeringsleiders is ingedoken. Antwoorden 
op grote veranderingen zijn steeds gekomen 
van lidstaten. Misschien dat de besluitvorming 
van regeringsleiders een beetje rommelig is, 
maar dáár zit de Europese politiek.’ 
In De Morgen van 3 juni aandacht voor het 
nieuwe boek van Van Middelaar, De passage 
naar Europa. Europa heeft in zijn ogen geen 
eigen politieke wil, maar ‘staten zijn steeds 
meer vervlochten geraakt en vormen samen 
Europa, wat een trage en moeilijke beweging 
veronderstelt, aangezien die staten enerzijds 
zichzelf willen blijven en de ministers 
tegelijkertijd de noodzaak zien om dingen 
samen te doen.’
‘Dat besef zit er bij de politici goed in’, zegt 
Van Middelaar. ‘Maar bij de bevolkingen is dat 
nog niet doorgedrongen. We zitten daardoor 
met een grote spanning tussen een publiek dat 
nationaal denkt en politici die zich in een 
Europees project inpassen. En die spanning 
zal er ook blijven.’
Veranderingen in de geschiedenis zorgen 
ervoor dat Europa nooit af zal zijn. ‘De Unie 
zal steeds weer moeten reageren op wat op haar 
afkomt, en daardoor zal ze ook iedere keer 
weer moeten veranderen. Ik meen een bepaalde 
beweging te zien in de evolutie van de Unie 
waaruit ik afl eid dat we niet afstevenen op een 
Verenigde Staten van Europa, maar door de 
externe wereld gedwongen worden tot een 
steeds grotere samenwerking.’ 

Bijzondere Collecties

De Best Verzorgde Boeken - Jubileum-
tentoonstelling

1 juli t/m 20 september 2009
Tentoonstelling
In samenwerking met het Stedelijk Museum.
Ma -vrij: 10.00-17.00 uur
Za en zo: 13.00-17.00 uur

Maak de Zondag Bijzonder
Zondag 12 juli, 14.30 uur
Zomerse Stadswandeling: Op zoek naar 

de beroemde kaartenmakers Blaeu. Vooraf 
aanmelden.

Toegang € 10; alumni, medewerkers en 
studenten van de UvA € 7,50 

Amsterdam Gay Pride
26 juli t/m 2 augustus
Een vitrine met bijzondere boeken en 

handschriften van roze schrijvers.

Maak de Zondag Bijzonder
Zondag 9 augustus, 14.30 uur
Zomerse Stadswandeling: Op zoek naar de 

beroemde kaartenmakers Blaeu. Vooraf 
aanmelden.

Toegang € 10; alumni, medewerkers en 
studenten van de UvA € 7,50 

Boekensalon
Donderdag 27 augustus, 17.00 uur
Uitgever Geert van Oorschot (1909-1987) 

100 jaar
Toegang gratis

Meer informatie en aanmelden:
www.bijzonderecollecties.uva.nl
020-525 7300 of receptie-otm@uva.nl
Oude Turfmarkt 129

P&O nieuws

In dienst

per mei 2009 (aanvulling op voorgaande 
Nieuwsbrief)

dr. A. Kotsonas, onderzoeker lsg 
Amsterdams Archeologisch Centrum

prof. dr. V.T. van Rossem, hoogleraar 
Geschiedenis van de bouwkunst

per juni 2009 
dr. J.S. de Boer onderzoeker lsg Ethiek
I.B. Nieuwenhuis M.A., promovendus ICG
G. Zeng M.A., promovendus ASCA

Uit dienst

per juli 2009 
dr. U. Ansaldo, universitair docent lsg 

Theoretische taalwetenschap, in dienst 
01.01.2004

drs. H.J.M. van Baar, promovendus 
ASCA, in dienst 01.09.2003

dr. K.H.F.M. Dibbets, universitair docent 
lsg Media en cultuur, FPU, in dienst 01.01.1983

dr. W. ten Have, universitair docent lsg 
Nederlandse geschiedenis, FPU, in dienst 
01.08.1971 

mw. dr. N.H. de Jong, onderzoeker lsg 
Tweede taalverwerving, in dienst 15.11.2004

mw. dr. L.S.L. Lim, universitair docent lsg 
Taalkunde van de Germaanse talen, in dienst 
01.09.2005

mw. drs. M.C. Michel, promovendus 
Instituut voor Taal en Communicatie, in 
dienst 01.10.2005

mw. D.A.M. Mohammed M.A., promo-
vendus ASCA, in dienst 01.10.2005

dhr. S. Nordhoff, promovendus Instituut 
voor Taal en Communicatie, in dienst 01.01.2005

mw. drs. J.E. Onstein, docent INTT, FPU, 
in dienst 01.09.1989

per augustus 2009 
mw. E.S. Briët-Fagel, secretaresse onder-

wijsinstituut KRC, FPU, in dienst 01.07.1985
mw. dr. A.A. Kluveld, universitair docent lsg 

Nederlandse geschiedenis, in dienst 15.09.2003
dhr. S. van de Lecq M.A., persoonlijk editor 

afdeling Onderzoek, in dienst 25.08.2008
mw. prof. dr. M.T.C. Mathijsen-

Verkooijen, hoogleraar Moderne Nederlandse 
letterkunde, pensioen, in dienst 01.12.1973

prof. dr. C. Moser, hoogleraar Duitse 
letterkunde, in dienst 01.02.2008

mw. drs. G.M. Naarden, studieadviseur 
onderwijsinstituut KRC, FPU, in dienst 
01.03.1987

mw. dr. M. Schavemaker, universitair docent 
lsg Media en cultuur, in dienst 01.09.2006

mw. J Sweep, docent lsg Nederlandse 
taalkunde, in dienst 01.02.2009

mw. Tomlow M.A., promovendus ASCA, 
in dienst 01.10.2007

dhr. dr. J.J.W.D. de Vries, opleidingscoör-
dinator onderwijsinstituut KRC/universitair 
docent lsg Filosofi e van kunst en cultuur, 
FPU, in dienst 01.09.1994

drs. P.C. Wilders, docent Nieuwe 
geschiedenis, in dienst 01.02.2009

Overplaatsing

per augustus 2009
ing. G.J. Duin, medewerker afdeling P&O 

steeds grotere samenwerking.’ steeds grotere samenwerking.’ 
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Prijzen

UvAscriptieprijs voor Merel Klein

Op de Universiteitsdag wordt jaarlijks de 
UvAscriptieprijs uitgereikt aan de drie beste 
masterscripties van het afgelopen jaar. De 
belangrijkste criteria voor deze prijs zijn 
wetenschappelijkheid en originaliteit. Merel 
Klein (Geschiedenis) kreeg de derde prijs 
voor haar scriptie: Gehuld in nevelen. Een 
cultuurgeschiedenis van de London Fog 
1840-1910.

Klein: ‘Ik was blij verrast toen ik hoorde 
dat ik de prijs kreeg. Milieuvervuiling is 
natuurlijk een actueel onderwerp, misschien 
heeft dat geholpen. Hoewel, mijn scriptie is 
puur historisch: ik wil absoluut geen conclusies 
of ‘lessen’ trekken die op het heden toepasbaar 
zijn. Door de diversiteit van het materiaal was 
het onderzoek erg leuk om te doen. Ik hoop 
dat iets van dat plezier terug te zien is in het 
resultaat.’

De bekroonde scriptie gaat over de 
Londense mist in de negentiende eeuw. Met 
zijn letterlijke en figuurlijke eigenschappen 
van duistere ondoorzichtigheid en hinderlijke 
traagheid vormde de mist een dekmantel voor 
het kwaad: allerlei verderfelijke elementen  
- van bacterie tot crimineel - hielden zich 
schuil in de fog. Op deze manier werd de mist 
verbonden met allerlei maatschappelijke 
problemen en vormden de fogs een vehikel voor 
de cultuurkritiek van het Britse fin de siècle. 

Uit het juryrapport: ‘Behendig inhakend 
op de recente verschuivingen in het vakgebied 
heeft Klein met deze casus over een ogen-
schijnlijk meteorologisch fenomeen op een 
fraaie manier aangetoond hoe wetenschap-
pelijke en literaire bronnen op een overtui-
gende manier met elkaar te verbinden zijn.’ 

Klein behaalde zowel haar bachelor als 
haar onderzoeksmaster Geschiedenis cum 
laude. Aansluitend startte zij een promotie-
onderzoek aan de UvA naar de milieugeschie-
denis van Amsterdam in de periode 1813-1914.

Mercks ontvangt de zilveren Jan 
Masarykpenning

Op 12 juni werd ter gelegenheid van het 
afscheid van Kees Mercks het symposium 
‘Vertaalslagen’ georganiseerd waarin het 
vertalen van Slavische literatuur centraal 
stond. Mercks, universitair docent Slavische 
letterkunde, ontving de Jan Masarykpenning 
van het Ministerie van Buitenlandse Zaken 
van de Tsjechische Republiek voor zijn grote 
verdiensten voor de Tsjechische cultuur in 
Nederland. De onderscheiding werd hem 
overhandigd door de Tsjechische Ambassa-
deur in Nederland, Z.E. dr. Petr Mareš. 
Mercks was 33 jaar verbonden aan de UvA en 
heeft 25 titels vertaald uit het Tsjechisch, 
waaronder elf titels van Hrabal.

Inleiding Nederlandse taalkunde 
winnaar Facultaire Onderwijsprijs 2009 

Op woensdag 10 juni jl. kende de jury van 
de Onderwijsprijs FGw 2009 aan het vak 
‘Inleiding Nederlandse taalkunde’ de eerste 
prijs toe. Het winnende vak wordt gegeven 
door Jan Don, Olaf Koeneman en Suzanne 
Aalberse. De jury gaf in haar toelichting aan 
dat ‘Inleiding Nederlandse taalkunde’ een 
mooi vak is waarbij de student wordt 
uitgedaagd om op allerlei manieren kennis te 
verwerven en toe te passen. De jury waardeert 
de vraaggestuurde didactiek, de verschillende 
manieren van lesmethoden (grammatica drill) 
en de heldere enthousiasmerende wijze 
waarop de studenten zelf aan de slag moeten 
met de inzichten uit de taalkunde. Aalberse 
nam uit handen van decaan José van Dijck een 
cheque ter waarde van € 2000 in ontvangst. 

De tweede prijs (€ 500) ging naar de 
onderzoekswerkgroep ‘Media en cultuur’ 
(bachelorvak) dat gegeven wordt door Tarja 
Laine en Gerwin van der Pol. De jury 
waardeert de koppeling tussen onderzoek en 
onderwijs in de bachelor en de manier waarop 
studenten enthousiast gemaakt worden voor 
onderzoek. Zij leren om elkaar niet vrijblij-
vend te beoordelen en elkaar te helpen verder 
te komen met hun scriptie. 
Het vak ‘Geschiedenis van de literatuurbe-
schouwing’, met Mieke Taat als docent, ontving 
de derde prijs (€ 250). De boodschap in de 
presentatie - namelijk dat die traditie niet ver- 
geten mag worden en dat er op voort moet wor- 
den gebouwd - acht de jury van groot belang.

De jury van de Onderwijsprijs FGw 2009 
was samengesteld uit studenten en medewer-
kers van de faculteit en bestond dit jaar uit dr. 
Amanda Kluveld (voorzitter), dr. Marc Adang, 
Sylvia Alting van Geusau, Raphael Hunsucker, 
prof. dr. Frans Jacobs, prof. dr. Folkert Kuiken, 
dr. Kocku von Stuckrad en dr. Maria Urban. 

Onderzoek

Marten Hidma bij afdeling 
Onderzoek voor promotiezaken 

Per 1 juni is Marten Hidma, docent bij het 
INTT, tijdelijk voor twee dagen per week 
aangesteld bij de afdeling Onderzoek van het 
faculteitsbureau. Hij zal daar in nauwe 
samenwerking met Hotze Mulder promotie-
procedures ondersteunen: van aanvraag tot 
toelating tot de promotie, van de samenstel-
ling van de promotiecommissie tot en met de 
verzending van de getekende titelpagina naar 
de pedel. Marten Hidma werkt in elk geval op 
woensdag op kamer 1.05 in het Bungehuis en 
is bereikbaar op: m.a.hidma@uva.nl. 
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Op het kruispunt van disciplines 

Het enige object dat de focus van de 
bijeenkomst onthult, is de Europese vlag 
achterin de zaal. Minder dan 24 uur na het 
sluiten van de stembussen voor de Europese 
verkiezingen start in de Rode Hoed een debat 
ter ere van het 25-jarige bestaan van Europese 
studies. Over actualiteitswaarde van dit 
vakgebied bestaat dan ook weinig twijfel. 
Joep Leerssen: ‘Het debat over Europa is te 
belangrijk om aan borreltafelfi losofen over te 
laten. Er is behoefte aan ‘europeanisten’ in het 
maatschappelijk en politiek debat.’ 

Na Leerssen is het woord aan Karel van 
der Toorn, voorzitter van het College van 
Bestuur. Hij spreekt de historische woorden: 
‘Ik ben een Europeaan’. Hoewel hij hier als 
student nog aan twijfelde, voelt hij zich nu 
bevoorrecht tot de elite te behoren die de 
‘Europese gedachte’ uitdraagt. Hij accepteert 
het verband dat PVV-leider Wilders aanwees 
tussen anti-elitair en anti-Europees denken: 
‘Wij zijn een minderheid’. Zijn liefde voor 
Europa gaat verder dan de passieve liefde er 
geboren te zijn; het behelst ook de actieve 
liefde van Europese studies, het omarmen van 
Europa. Voor de UvA is er volgens hem geen 
andere weg dan internationalisering. En: ‘de 
universiteit is een Europese uitvinding’. 

Naast deze positieve geluiden en de 
tevredenheid over de afgelopen 25 jaar, is er 
ook ruimte voor problematischer thema’s. 

Onder leiding van André Gerrits debatteert 
een panel van docenten, studenten en alumni 
met elkaar en de zaal over euroscepsis, 
dreigende vervlakking, en de aansluiting op 
de arbeidsmarkt. 

Zoals de Europese vlag achter het panel al 
aangeeft, is euroscepsis de leden vreemd. De 
interruptie van cultuurhistoricus Thomas von 
den Dunk - ‘wat is er mis met scepsis?’ - wordt 
gepareerd door studente Renee Engelsman: 
‘scepsis is een waardeoordeel’. Volgens alumnus 
Daniel Stork is het wel noodzakelijk ‘ideologie 
en studie te scheiden’. Leerssen stelt in reactie 

hierop de fundamentele vraag: ‘wat is de 
neutrale positie?’. Euroscepsis is meestal 
verbonden met een onkritisch vertrouwen in 
de natiestaat, aldus Leerssen. Maar als men 
deze natiestaat kritisch onder de loep neemt, 
dan is dat pro-Europees. Groenlinks-euro-
parlementariër Katelijne Buitenweg stelt zelfs: 
‘het Nederlandse belang bestaat niet’. Zij 
heeft voor haar gevoel meer gemeen met haar 
Duitse collega’s in het Europese Parlement 
dan met Nederlandse PVV-stemmers.

Het idee dat de bestudering van zowel de 
diversiteit als de eenheid van Europa 
noodzakelijkerwijs tot vervlakking leidt, 
wordt afgewezen. Student Pepijn Corduwe-
ner benadrukt dat Europese studies met zijn 
interdisciplinaire karakter voorliep op huidige 
samenwerkingsverbanden tussen disciplines, 
het gevolg is alleen wel dat je ‘samenhang in 
deze studie zelf moet zoeken’. Docente Marieke 
de Goede: ‘Andere studies zijn net zo breed.’ 
Toch bestaan er zorgen over de reputatie van 
Europese studies. Als ‘veredelde stewardes-
senopleiding’ of ‘poezenboot van de UvA’ 
lijkt deze studie niet voor volwaardig te 
worden aangezien. Ook de aanwezigen stellen 
kritische vragen over de invulling van het 
curriculum, met name in de masterfase. Renee 
Engelsman: ‘het doel van Europese studies is 
onduidelijk’. Maar zodra Van der Toorn zich 
openlijk afvraagt of er eigenlijk wel een master 
Europese studies moet zijn, sluiten de gelede-
ren zich. ‘We zijn wel degelijk specialistisch.’ 

Uiteindelijk heeft de angst voor een slechte 
reputatie, oppervlakkigheid of euroscepsis dan 
ook niet de overhand. In de afgelopen 25 jaar 
heeft Europese studies zich volgens Leerssen 
ontwikkeld ‘van bijgedachte tot kruispunt van 
onder andere geschiedenis, letteren, economie 
en recht.’ Nu ‘Europa klopt als een zwerende 
vinger’ is deze studie noodzakelijker dan ooit. 

Jan Rotmans

Uit de facultaire agenda

09
31
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Wat Lustrum Europese studies

Waar Rode Hoed

Wanneer 5 juni 2009
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